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رویدادها
محمدعلی فارسی:

 ساخت فیلمی از 175 شهید غواص
یک ضرورت است

محمدعلی فارس��ی با اشاره به اینکه سال ها 
پیش مجموعه مستندی درباره غواصان شهید 
ساخته است، عنوان کرد این فیلم در این روزها 
می تواند از شبکه مستند سیما روی آنتن برود. 
به گزارش مهر، محمدعلی فارسی مستندسازی 
که اغلب آثار خود را در حوزه جنگ و مس��ائل 
اس��تراتژیک چون جهان اس��ام و بحران های 
موجود در خاورمیانه س��اخته است، تولید فیلم 
مس��تند درباره ۱۷۵ غواص ش��هید را ضروری 
عنوان کرد و گفت: کشف پیکر شهدای غواص 
بازتاب عجیبی بین نس��ل جوان داشت و عاوه 
بر برانگیختن احساس��ات ب��ه نوعی غیرت هر 
ایران��ی را به جوش آورد بنابراین س��اخت فیلم 
یا مجموعه های مس��تند ب��ا نگاه های جدید در 
این ب��اره ضروری اس��ت. وی با اش��اره به اینکه 
در کارنامه خود آث��اری با همین مضمون دارد، 
بی��ان کرد: یک مجموعه تلویزیونی مس��تند با 
نام »ش��لمچه« با موضوع ش��هدای غواص را با 
حمایت محسن رضایی که در آن زمان فرمانده 
سپاه بود، ساختم که در سال ۱۳۸۲ روی آنتن 
رفت. در این مس��تند ماجرای کامل چگونگی 
به ش��هادت رس��یدن غواصان تعریف شده بود 
اما معتقدم زمان آن رسیده مستندهای تازه ای 
درباره این فاجعه انس��انی ساخته شود.  فارسی 
در پاس��خ به اینکه مستندس��ازان تا چه اندازه 
آمادگی س��اخت اثر با موضوع شهدای غواص را 
دارند؟ گفت: قطعا مستندسازان همیشه آمادگی 
ساخت مستندهایی از این دست را دارند و اصولا 
این مس��اله را از وظایف انسانی و حرفه ای خود 
می دانند اما آنچه مس��لم است مستندساز برای 
ورود به ح��وزه جنگ راه بس��یاری باید برود و 

معمولا هم با در بسته مواجه می شود.

»عیسای خمینی« رونمایی می شود
»عیس��ای خمینی« که فیلمی براس��اس 
زندگی حاج عیس��ی جعفری، خ��ادم روزهای 
حیات امام خمین��ی)ره( و ارتب��اط او با رهبر 
انقاب اس��ت رونمایی خواهد شد. به گزارش 
تسنیم، مراس��م رونمایی از مستند »عیسای 
خمینی« به کارگردانی محس��ن سلیمانی روز 
دوشنبه ۱۱ خرداد در نخلستان سازمان هنری 
رس��انه ای اوج برگزار می ش��ود. حاج عیس��ی 
خاط��رات زیادی از امام خمین��ی)ره( دارد که 
قسمتی از آنها تاکنون در رسانه ها منتشر شده 
است. از جمله این خاطرات می توان به خاطره 
پذی��رش قطعنامه ۵9۸ توس��ط ایران اش��اره 
کرد. حاج عیس��ی در این باره می گوید: امام تا 
۲ روز بعد از پذیرش قطعنامه چیزی نخوردند 
و وقت��ی بعد از ۲ روز وارد اتاق ش��دم امام من 
را در بغ��ل گرف��ت و یک س��اعت گریه کرد و 
گفت حاج عیسی! شهدا به مقامی که بخواهند 
می رسند، جانبازان اجرشان را می گیرند، اسرا 

هم برمی گردند. اما من چه کار کنم؟

»طاعون« داعشی ها ساخته می شود
قائم مقام انجمن سینمای انقاب و دفاع مقدس 
گفت: این انجمن برای س��اخت آثار س��ینمایی 
خود، تع��دادی طرح فیلمنامه  دارد که با موضوع 
خانواده های��ی که چندین ش��هید تقدیم انقاب 
کرده اند، تولید می شود. به گزارش تسنیم، روح الله 
سهرابی در این باره گفت: در این راستا با دعوت از 
چند نویسنده، فیلمنامه هایی در حال نوشته شدن 
است تا پس از آن به بررسی و ساخت آن فیلم ها 
اقدام کنیم. وی افزود: یکی از اقدامات دیگر انجمن 
با موضوع پرداختن به موضوع تکفیری ها و گروه 
داعش و ساخت فیلم سینمایی »طاعون« است 
که قرار ش��ده در این فیلم از زاویه نگاه جدیدی 
این گرو ه ها به تصویر کش��یده ش��وند و به تولید 
این فیلم سینمایی به چشم یک پروژه ملی نگاه 
می شود. سهرابی اضافه کرد: نویسندگی این فیلم 
سینمایی که پس از اتفاقات اخیر در سوریه شروع 
شده را پرویز شیخ طادی برعهده دارد که در ادامه 
کار ب��ه »امپراتوری جهنم« تغییر نام داد. انجمن 
سینمایی انقاب و دفاع مقدس تمام تاش خود را 
به خرج داده تا کار تولید این اثر به تهیه کنندگی 
محمد خزایی در س��ال جاری آغاز و برای حضور 
در جش��نواره امسال آماده شود. قائم مقام انجمن 
 سینمای انقاب و دفاع مقدس گفت: در حال حاضر 
پیش تولید این فیلم در حال انجام است و فیلمنامه 
آن تا حدود زیادی آماده شده و پس از بازنویسی 
و اصاح ایرادات وارد ش��ده قرار است با مشارکت 
سازمان سینمایی تولید  شود. وی یادآور شد: پروژه 
دیگر انجمن و از مهم ترین آنها فیلم س��ینمایی 
»ش��هید همت« است که ساخت آن نهایی شده 
و تنها ماحظاتی بر آن وارد ش��ده که در صورت 
تامین منابع مالی و جذب مشارکت ارگان ها کار 

پیش تولید آن به سرعت شروع می شود.

انتشار »عهد مشترک« در آستانه 
سالگرد زعامت رهبر انقلاب

»عه��د مش��ترک« که در 
و  بیس��ت  آغ��از  آس��تانه 
هفتمی��ن س��ال رهب��ری 
حضرت آی��ت الله خامنه ای 
از سوی نشر صهبا منتشر 
ش��ده، ب��ه مبان��ی انقاب 
اس��امی و تکالیف و تعهدات مردم نسبت به 
انقاب و نظام در بیانات معظم له اش��اره دارد. 
به گزارش تسنیم، یکی از مهم ترین دغدغه ها 
و اصلی ترین نیازهای مردم، دانس��تن تکلیف 
خود در زندگی عادی، نسبت به انقاب و نظام 
و رهبر اس��ت؛ دلدادگان به ولایت مقام معظم 
رهبری، دوس��ت دارند بدانند که معظم له، چه 
خواسته ها و توقعاتی از تک تک افراد جامعه، در 
هر لباس و جایگاهی دارند. »عهد مش��ترک« 
نام کتابی اس��ت که در آن س��عی شده، مبانی 
انقاب اسامی و تکالیف و تعهدات مردم نسبت 
به انقاب و نظام از مجموعه بیانات و پیام های 
حضرت آیت الله خامنه ای گردآوری شود. برای 
تولید این کتاب، از بین بیش از ۳ هزار سخنرانی 
دوران رهبری معظم له، بخش هایی که خطوط 
اصلی معارف انقاب و توقعات نظام اسامی از 
مردم را مشخص می کند، جدا شده است. پیام 
مق��ام معظم رهبری به عموم م��ردم در اولین 
س��الگرد ارتحال حضرت امام خمینی)ره( که 
دارای ویژگی های خاص و جامع الابعادی است، 

به عنوان محور این کتاب انتخاب شده است.

شب شعر مهدوی 
در مسجد مقدس جمکران

دبیر همایش ش��عر مهدوی »وقتی بیایی« 
از برگ��زاری این مراس��م در مس��جد مقدس 
جمک��ران در آس��تانه میاد مب��ارک حضرت 
صاحب الزمان)عج( خبر داد. به گزارش تسنیم، 
محم��د غفاری، ش��اعر و دبیر همایش ش��عر 
مهدوی »وقتی بیایی« از برگزاری این همایش 
همزمان با میاد مبارک حضرت صاحب الزمان، 
مهدی موعود)عج( در مسجد مقدس جمکران 
خبر داد و گفت: پس از برگزاری موفق نخستین 
عصر شعر مهدوی در خردادماه سال گذشته و 
بازخورده��ای خوب��ی که از آن دریافت ش��د، 
امسال نیز در آستانه میاد حضرت مهدی)عج( 
دومین همایش شعر مهدوی با عنوان »وقتی 
بیایی« با حضور ش��اعران نامدار کشور درشب 
نیمه ش��عبان برگزار می ش��ود.  وی ادامه داد: 
هدف اصلی از برگزاری این همایش، همچون 
سال گذشته قرائت اشعاری است که به مدح و 
ستایش حضرت ولی عصر)عج( می پردازند و در 
عین امیدبخشی، فرج ایشان را مژده می دهند و 
برخاف بسیاری از اشعار، صرفاً بیان مضمون 
انتظار نیستند. این رویکرد یگانه همایش شعر 
مهدوی اس��ت و در انتخاب شاعران مدعو نیز 
س��عی بر این بوده است برهمین اساس عمل 
ش��ود. همایش ش��عر مهدوی »وقتی بیایی« 
به همت ش��بکه فرهنگی مهدیاران عصر روز 
سه ش��نبه ۱۲ خرداد از ساعت ۱۷:۳0 در ضلع 
شرقی صحن اصلی مسجد مقدس جمکران و با 

حضور مشتاقان برگزار خواهد شد.

معاون برون مرزی صدا و سیما:
صدای یمن را به جهان رساندیم

معاون برون مرزی صداوس��یما در نخس��تین 
گفت وگ��وی خود پس از انتصاب، به اس��تفاده از 
مدل رس��انه ای جدید در راستای هم افزایی بین 
رادیو و تلویزیون اشاره و اعام کرد به فکر راه اندازی 
سیمای معارف انگلیسی اس��ت. به گزارش مهر، 
محمد اخگری در این باره گفت: رادیو انگلیس��ی 
برون مرزی با اس��تفاده از ظرفیت »ندای اسام« 
ق��م و رادیویی ک��ردن برنامه های گفت وگومحور 
پرس تی وی ۲۴ ساعته شده اس��ت. کانال آذری 
شبکه سحر نیز بدون اینکه افزایش بودجه داشته 
باشیم یا امکانات خاصی به مجموعه ما اضافه شده 
باشد، ۲۴ ساعته شده است و ما برای ۲۴ ساعته 
ش��دن کانال اردو و فرانسه نیز تاش می کنیم و 
به فکر راه اندازی سیمای معارف انگلیسی هستیم. 
امیدوارم اگر بودجه ما تأمین ش��ود، بتوانیم پیام 
مردم و اسام و جمهوری اسامی را از این طریق 
به مخاطبان همس��ایه که تشنه معارف اسامی 
هستند برسانیم. مثا بحث یمن را هیچ کشوری 
غیر از رس��انه های برون مرزی جمهوری اسامی 
پوش��ش نمی دهد و این مدل خبررسانی فقط از 

عهده رسانه های برون مرزی برمی آید.

تقویم تاریخ دفاع مقدس به جلد 
بیست و نهم رسید

بیس��ت ونهمین جل��د از مجموع��ه تقویم 
تاریخ دفاع مقدس با عنوان »نبرد در ش��رایط 
س��خت«، روانه بازار نشر ش��د.  به گزارش مهر 
به نقل از روابط عمومی انتش��ارات مرکز اسناد 
انقاب اسامی، جلد بیست ونهم تقویم تاریخ 
دفاع مقدس تألیف امیر سرتیپ  دوم ستاد سعید 
پ��ورداراب را که در آن به حوادث و رویدادهای 
دی م��اه ۱۳۶۱ در جبهه ه��ای جنگ پرداخته 

است، چاپ و روانه بازار نشر شد. 

از  مخدوم�ی  رحی�م  اسماعیل دوس�ت:  مرتض�ی 
مطرح ترین نویس�ندگان آثار دفاع مق�دس بوده که 
تاکنون کتاب های بس�یاری در این باره منتشر کرده 
است. آثاری همچون »فرمانده من«، »یار کجاست« و 
»جنگ پابرهنه« که با تقریظ مقام معظم رهبری همراه 
بوده است. بر این اساس گفت وگویی مفصل و تحلیلی 
درباره فعالیت های این نویس�نده رزمنده و روند نشر 
آثار دفاع مقدس با ایشان انجام داده ام که از نظرگاه تان 

خواهد گذشت.
***

  اولین کتاب شما با نام »فرمانده من« با تقریظ مقام 
معظم رهبری همراه شد. به تازگی کتابی دیگر هم برای 
فرماندهان جبهه نوش�تید. در ای�ن اثر به چه روایتی 

دست زدید؟
کت��اب »فرمان��ده من« به نظ��رم در س��ال ۶۸ 
منتشر شد که جمعی از نویسندگان اقدام به نوشتن 
خاطرات فرماندهان جنگ کردند. این کتاب هر ساله 
تجدیدچاپ شده و از چاپ چهلم هم گذشته است و 
مقام معظم رهبری هم عنایت فرمودند و بر این کتاب 
تقریظ داشتند. کتاب دیگرم در این باره، »فرماندهان 
ورود ممنوع« نام دارد ک��ه درباره فرماندهان در قید 
حیات اس��ت که پیشکسوتان تخریب هستند. من با 
۳0 نف��ر از این عزیزان مصاحبه کردم که گلچینی از 
این خاطرات را جمع آوری کرده و در قالب این کتاب 

در اختیار مخاطبان قرار دادم. 
  تخصص نویسندگانی مانند شما در خاطره نگاری از 
مردان جبهه است. فکر می کنید انتشار این کتاب ها تا 
چه حد می تواند در زمینه یادمان دوران دفاع مقدس 

موثر باشد؟
البته من وارد فضاهای داستانی و حتی فیلمنامه 
هم ش��دم اما همانطور که فرمودید به دلیل اهمیت 
ثبت خاطرات، بیشتر در این زمینه فعالیت کردم. به 
نظرم تا وقتی کش��ور ما سرشار از اسطوره های واقعی 
اس��ت، ح��ق و اولویت با خاطره ن��گاری خواهد بود و 
دیگر نیازی به خلق شخصیت های خیالی نیست، چرا 
که این قهرمانان چنان عینی و دارای وجوه انس��انی 
هستند که پرداخت به زندگی آنها موثرتر خواهد بود. 
باورپذیری جامعه از خاطره نگاری هم بیشتر از داستان 
اس��ت. مهم تر از همه اینکه ثبت و نگهداری خاطرات 

این اسطوره ها به منزله اعتبار یک کشور خواهد بود. 
  ما دلیرمردان گمنامی در نقاط مختلف کشور داریم 
که کمتر نشانی از آنها در عالم رسانه  وجود دارد. برای 
عدم تمرکزگرایی در پرداخت به زندگی حماسه سازان 

دفاع مقدس چه پیشنهادی دارید؟
ما با پروژه بسیار بزرگی برای گردآوری این گنجینه 
خاطرات مواجهیم. یعنی همانطور که اشاره داشتید 
دلاوران بس��یاری در نقاط مختلف کشور وجود دارند 
که نس��ل های آینده بای��د آنها را ش��ناخته و به آنها 
افتخار کنند. این مساله نیاز به سازماندهی و مشارکت 
نهادهایی مش��خص دارد. به طور حتم، وزارت ارشاد 
می تواند یکی از آنها باشد و صدا و سیما، ارتش و سپاه 
که خود حماسه آفریدند هم باید در این زمینه پیشقدم 
شوند. تا الان این مساله بیشتر دلی دنبال شده و ساز و 
کار خاصی که نقشه راه و افق را مشخص کند، وجود 
ندارد. امروزه انجام این کار برعهده ماست و باید به نحو 

احسنت انجام شود تا بدهکار آیندگان نباشیم.
  البت�ه به تازگ�ی رون�د مس�اعدتری در نش�ر آثار 

دفاع مقدس صورت گرفته است.
متاس��فانه برخ��ی از کارهایی ک��ه بابتش هزینه 
می ش��ود، کارهای درخوری نیست. بعضی سازمان ها 
بدون تخصص لازم به این کار می پردازند و موازی کاری 
در این زمینه بس��یار است. همه اینها نشان می دهد 
سازمان مناسبی برای گردآوری این آثار وجود ندارد. 
در واقع نهضتی فرهنگی که باید بعد از دفاع مقدس رخ 
می داد، شکل نگرفته است، چرا که متولیان فرهنگی 

این موضوع را درک نکردند. 
  پیش�نهادات بس�یاری در این باره می توان داشت. 
مثلا نویسندگان را براساس پیشینه کاری یا شناخت 
از فضای منطقه ای خ�اص گروه بندی کرد تا هر کدام 
به نگارش س�ازمان یافته ای از پرداخت به زندگی این 

مردان گمنام بپردازند.
یکی از تجربیات خوبی که توس��ط س��پاه انجام 
ش��ده بود، برگزاری کنگره شهدا و س��رداران بود که 
می توانس��ت اتفاق خیلی ارزنده ای برای رس��یدن به 
همین مسیر باشد. در این کنگره به دنبال شناسایی 
اس��طوره ها، س��رداران و ش��هدای آن منطقه بودند. 
همچنین در این زمینه می توانس��تیم به طرح ریزی 
پرداخته و به لحاظ کیفی هم به دنبال ارتقای کیفی 
آثار از طریق آموزش باشیم. به نظرم این کنگره ها باید 

تقویت شده و در مسیر خوبی قرار گیرد.
  خودتان به عنوان یکی از نویسندگان رزمنده ای که 
دغدغه فعالیت داش�ته و از پیشکسوتان این عرصه 

هستید، پیشنهادی هم ارائه کرده اید؟

ما یک طرح جامع به سازمان های مختلف دادیم 
و در آن به دنبال جمع آوری اطاعات والدین ش��هدا 
بودیم. در آن طرح گروه هایی براساس آموزش هایی که 
می دیدند، می توانستند به نقاط مختلف کشور اعزام 
شوند و به طبقه بندی جامعی از اطاعات دست یابند. 
این مساله با یک سازماندهی مناسب می توانست آثار 
خوبی را موجب شود تا در زمان برگزاری یادواره برای 
ش��هدا در هر نقطه از کشور، محصولی فرهنگی هم 

وجود داشته باشد.
  به نظر می رسد گستردگی اسطوره های ما در عرصه 
دفاع مقدس، اهمیت موضوع را ب�رای عده ای از افراد 

متولی کم کرده است! 
اینها می تواند توجیه متولیان امر باشد. در صورتی 
که ما در ادوار گذشته که هنوز دفاع مقدس و این تعداد 
بس��یار زیاد شهدا و فرمانده وجود نداشت، نتوانستیم 
برای اسطوره هایی مانند کوچک جنگلی یا رئیسعلی 
دل��واری ه��م کاری کنی��م. آیا ما پی��ش از این حق 
انسان های بزرگی مانند آیت الله مدرس را در این باره 
ادا کرده ایم؟ به طور حتم نادیده گرفته شدن بسیاری 
از اسطوره ها و عدم پرداخت کافی به زندگی و منش 
آنها به دلیل عدم مسؤولیت پذیری متولیان فرهنگی 

بوده است که خیلی ها اصا فرهنگی نبودند. 
  ش�ما در آثارتان به برخی اسطوره های والامقام 
دفاع مقدس پرداخته اید. س�ردارانی مانند شهید 

همت، باقری و...
همانطور که اش��اره ش��د اسطوره ها بس��یار زیاد 
هس��تند و توان و وقت ما کم. ب��رای همین تا جایی 
که می توانستم سعی کردم به برخی از این اسطوره ها 
بپردازم. من در این زمینه، کتاب »چه کس��ی ماش��ه 
را خواهد کش��ید« براس��اس زندگی شهید غامعلی 
پیچک، کتاب »یک آسمان هیاهو« زندگینامه شهید 
علیرضا موحددانش، کتاب »لوطی و آتش« براساس 
زندگی س��ردار شهید حس��ن باقری و کتاب »مالک 
خیبر« که مروری به زندگی سردار شهید محمدرضا 
کارور، فرمانده گردان مالک اشتر بوده را نوشتم که هر 
کدام از این بزرگان، ما را به بخشی روحانی از زندگی 

دعوت می کنند. 
  در کتاب »معلم فراری« هم به زندگی شهید ابراهیم 
همت پرداختید. چه بخشی از خاطرات آن مرد برایتان 

به یادماندنی است؟!
ش��هید همت، قله های بس��یاری از معرفت دارد 
و یکی از محبوب ترین فرماندهان جنگ بوده اس��ت. 
برای مثال ما در یکی از عکس های ایش��ان می بینیم 
که انگشت شس��تش شکسته اس��ت. شهید سعید 
مهتدی که جزو ش��هدای عرفه اس��ت، خاطره ای در 
این ب��اره نقل کرده که بچه های جبه��ه در آن زمان 
مرخصی نمی رفتند، چرا که احتمال می دادند در این 
فاصله حاج همت به گردان شان بیاید و آنها از دیدنش 
محروم شوند. همچنین اگر قرار بود ابراهیم همت در 
جایی سخنرانی کند، بچه ها مشتاق دیدن او به صف 

درمی آمدند. 
  به نظرتان چرا با وجود این اس�طوره های عینی که 
وجوه معرفتی بسیاری دارند، جوانان نسل های مختلف 
به دنبال عناوینی از ارنس�تو چه گ�وارا تا موجوداتی 

فضایی در عالم ورزش و سینما هستند؟!
آن بچه ها امثال ش��هید همت را در کنارش��ان 
داشتند و ما نتوانستیم نسل امروز را با این اسطوره ها 
آشنا کنیم. باید با فیلم و قصه خوب و کتاب هایی 
که نوشته می شود این شهیدان را به مخاطب نشان 
داد. این اتفاق نیفتاده اس��ت که بخش��ی به عهده 

رسانه اس��ت. رس��انه هایی که افرادی کم ارزش را 
تحت عنوان س��تاره در دل ها جای می دهند و در 
مقابل، ارزشمند ترین انسان ها را در دل تاریخ دفن 

می کنند، باید پاسخگو باشند. 
  کت�اب »من مادر مصطفی« یکی از آثار ارزش�مند 
شماست که به زندگی شهید احمدی روشن می پردازد.

همه شهدا در حال درخشش هستند اما زمان هایی 
نور برخی از آنها چشم آدم را به خود دعوت می کند. 
از طرفی با حوادث رخ داده برای ش��هدای هسته ای، 

جامعه نسبت به این اتفاقات حساس است.
  بویژه ک�ه این روزها همه جا صحب�ت از مذاکرات 

هسته ای است!
جبهه امروز ما هس��ته ای و علمی است و براساس 
آن سرداران امروز ما هم دانشمندان هسته ای هستند. 
ش��هید مصطفی احمدی روشن، دانش��مند جوان و 
بزرگم��ردی از خانواده ای انقاب��ی بود که توجهات را 
به خود جلب می کرد اما مهم ترین مساله ای که باعث 
شد اقدام به نوشتن کتابی از این شهید بزرگوار کنم، 
در روز تش��ییع پیکر این شهید رخ داد که در آن روز 
مادرش بلندگو در دست گرفت و خطاب به جهانیان 
با ش��جاعت گفت که من علیرض��ای مصطفی را هم 
مثل مصطفی تربیت خواهم کرد. این نگاه خیلی من 
را ج��ذب کرد تا با مادری مصاحبه کن��م که در روز 
شهادت تنها پسرش اینگونه رفتار می کند. به این دلیل 
کتاب خاطرات شهید مصطفی احمدی روشن از زبان 

این مادر با نام »من مادر مصطفی« شکل گرفت. 
  شما در این کتاب بیشتر بر بعُد علمی این شهید 
متمرکز شدید یا ارزش های معرفتی ایشان برایتان 

مهم بود؟ 
بیشتر بعُد تربیتی برایم مهم بود که اصا ببینیم 
این مادر چه گذش��ته ای داشته و چطور زیسته است 
تا از این طریق دریابیم چگونه شخصیتی جهانی مانند 
مصطفی احمدی روشن شکل گرفته است. ما در این 
کتاب خواهی��م خواند که چگونه این مادر از دل یک 
زندگی کارگری در شهرس��تان، مصطفایی را تربیت 
کرده که بدون اینکه به کاس کنکور برود با زحمت 
و تاش و همراه با کار کردن به تحصیل در دانش��گاه 
صنعتی شریف می پردازد. او با لیسانس خودش بیش 
از دکتره��ای دیگر چنان نقش آفرین بوده و به جایی 
رسید که رژیم اشغالگر اسرائیل ماه ها برای این جوان 

نقشه می کشیده که چگونه او را از روی زمین بردارد!
  جدای از مسائل اعتقادی، امثال شهید احمدی روشن 
می توانند به عنوان الگویی قابل دسترس برای رسیدن 

به پیشرفت های علمی جوانان باشند.
اجازه بدهید در تایید فرمایش��ات شما به بیان 
خوابی در رابطه با این مساله بپردازم. بعد از نوشتن 
کتاب »من مادر مصطفی«، خواب حضرت آیت الله 
خوشوقت را دیدم که ما ارادت خاصی به ایشان در 
کاس ها داشتیم. در خواب همراه با آن مرحوم سر 
مزار شهید مصطفی احمدی روشن رفتیم و حضرت 
آیت الله خوش��بخت با نشان دادن مرقد آن شهید، 
اشاره داشت که او گره های علمی دانشجویان را حل 
می کند. در واقع رجوع به این دانش��مند هسته ای 
می تواند الگویی برای جوانان جویای علم باشد که 
به دنبال پیشرفت هستند و با توجه به اینکه امروز 
جبهه علم��ی در دنیا حرف اول را می زند، می توان 
از این مرد بزرگ همچون شهید زنده ای در جهت 

رسیدن به پیشرفت های علمی استفاده کرد.
  کتاب�ی ارزنده در زمینه سفرنامه نویس�ی با عنوان 
»یار کجاس�ت« هم نگاش�ته اید. چه خاطره ای از این 

سفرنوشت دارید؟
طبق عادت��ی که دارم، مطالب مه��م زندگی ام را 
می نویسم و سفر حج هم یکی از اتفاقات ارزشمند هر 
انس��انی است. در سفری که س��ال ۷۲ به حج داشتم 
با نیت نوشتن س��فرنامه، سررسیدی را تهیه کردم و 
تا آخرین لحظات سفر همه جزئیات آن را نوشتم اما 
مس��اله بغرنج، جا ماندن نوشته ها در اتوبوسی بود که 
ما را به فرودگاه جده برای پرواز می رساند. با توجه به 
اینکه کاروان های زیادی بودند و اتوبوس عربستانی هم 
مش��خص نبود که کجا می رود، یکی از اندوخته های 
عزیز این سفرم با همه پیگیری ها گم شده بود. وقتی 
به ایران بازگشتم، این مساله خیلی ناراحتم می کرد. 
بعد از مدتی شخصی از اصفهان تماس گرفت و گفت 
دفتری با نام و مش��خصات شما در اتوبوسی که ما را 
می رساند، پیدا شده و به این ترتیب قسمت شد که این 

سفرنامه به دست ما رسیده و منتشر شود.
  ب�ا توجه به اینکه نویس�نده ای فعال هس�تید. 
چه زمانی از روز را برای نوش�تن به ش�کل مستمر 

اختصاص می دهید؟
م��ن وقت زیادی ب��رای نگارش می گ��ذارم. البته 
مش��غله های دیگری هم دارم، چرا که از طرفی معلم 
آموزش وپرورش هستم و موسسه ای فرهنگی هم با نام 
رسول آفتاب دارم که هر سال جشنواره ای را در زمینه 

فتنه ۸۸ برگزار می کند.
  در زمینه حوادث س�ال 88 پرُکارترین هستید 
و کتاب ه�ای زیادی همچون »خراب�کار اجاره ای«، 
»عاشورای اغتشاش«، »دانشجو، جنبش یا کرنش« 

داشته اید. 
بله! ای��ن کتاب های نگاش��ته ش��ده محصولات 
جشنواره ما است که هر ساله آثار برتر گردآوری شده و 
منتشر می شود. در سال 9۳ هم کتاب های »پرچم های 
سیاه« با موضوع داعش و تکفیری ها و کتاب »اسام 
آمریکای��ی در حص��ار کاریکاتور« را داش��تیم که در 
نمایشگاه عرضه شد و البته هنوز مراسم رونمایی آن 

انجام نشده است.
  پی�ش از ای�ن هم درب�اره ش�هید دیالمه کتاب 
داشته اید. چه دغدغه ای به پرداخت حوادث 88 در 

خود احساس می کنید؟
یکی از مسائلی که خیلی جدی انقاب ما را تهدید 
می کند، دش��من داخلی است و به نظرم ضربه ای که 
از دوس��ت نماها می خوریم بس��یار کاری تر است. به 
همین منظور هم حضرت آقا، فتنه را خط قرمز اعام 
می کنند. ایشان طی سال های مختلف به این موضوع 
اش��اره داشتند، چرا که با توجه به سال های زیادی از 
سپری ش��دن انقاب مشخص است که آمریکا هیچ 
غلطی نمی تواند بکند و تنها چراغ س��بزهای داخلی 
در این شرایط مشکل ساز خواهد بود. ما وظیفه داریم 
در بیداری ملت قدم برداریم تا جبهه ما بیمه ش��ود و 
رسوایی کسانی که همچون آتش زیر خاکستر هستند، 
برما ش��ود. برگزاری هر ساله جشنواره رسول آفتاب 
هم در این راستا است که قرار است امسال موضوعات 
جدید و متنوعی را برای این جشنواره اعام کنیم که 

هنوز رسانه ای نشده است.
  نخس�تین بار از همی�ن تریبون می توانی�د درباره 
جشنواره امس�الِ »رسول آفتاب«  و عناوین بخش ها 

اطلاع رسانی کنید.
بله! این می تواند ش��روعی تا زمان نشست خبری 
جشنواره باشد. ۶ موضوع مورد پرداخت در پنجمین 
دوره از جش��نواره »رسول آفتاب« به این شرح است: 
شهدای هسته ای، نهضت یمن، اسام آمریکایی، فتنه 
۸۸، نامه حضرت آقا به جوانان اروپا و آمریکای شمالی 
و موضوع همیشگی فلس��طین که امسال با افزایش 
بخش ها در زمینه های داستان، شعر، خاطره، عکس، 
کاریکاتور و پوستر انجام خواهد شد که اختتامیه آن 
در روز 9 دی در تهران با اعام آثار برتر است و پیش 

از این تاریخ هم به جمع آوری آثار دست خواهیم زد.
  در این جشنواره به دنبال رسیدن به بعد بین المللی 

هم بوده اید؟
بله! ما امسال قرار اس��ت در موضوعات مطروحه 
به جم��ع آوری و ترجمه آثار بین الملل��ی بپردازیم تا 
انعکاس��ی جهانی داشته باش��د. در ۲ سال گذشته با 
توجه به اینکه به موضوعات بیداری اسامی و اسام 
آمریکای��ی پرداخته ایم، آثاری هم دریافت ش��د اما با 
توجه به محدودیت هایی که داریم ارتباط گسترده ای 
در سطح بین المللی نداریم و خیلی هیاتی کار می کنیم 
که اگر نهادی بخواهد در این زمینه مش��ارکت کند، 

حتما ابعاد گسترده تری شکل می گیرد.
  فعالیت آینده تان در زمینه نوشتاری چه خواهد بود؟

اخیرا توفیقی نصیبم شد تا به اتفاق کاروان جانبازان 
قطع نخاعی مشرف به عتبات عالیات شوم. حضور در 
کنار این مردان نکته های بسیاری داشته که مشغول 
نوشتن سفرنامه آن را هستم که »یار اینجاست« نام 

دارد و ان شاءالله امسال منتشر خواهد شد.

گفت وگوی »وطن امروز« با رحیم مخدومی، نویسنده آثار دفاع مقدسی

سرداران امروز دانشمندان هسته ای هستند
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